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  مستخلص                                     

ي علي الفارسي ، تناولت هذه الرسالة دراسة اعتراضات جامع العلوم الباقولي على أب    

فقامت بتوثيقها ومناقشتها ؛ لمعرفة صحتها من عدمه ، وبيان آراء النحاة فيها ، ومحاولة 

ترجيح ما رأته صحيحًا راجحًا بالدليل ، وقد قامت الرسالة بتسليط الضوء على فكر جامع 

ن سبقه العلوم الباقولي ، من خلال عرض اعتراضاته ومناقشتها ، وبيان مدى تأثره بأقوال م

، والتعرف على دواعي الاعتراضات ، وتقويمها على المقتضى العلمي المنهجي ، وقد 

عن دوافع : مقدمة ، وتمهيد ، وبابين وخاتمة ، تحدثت المقدمة : اشتملت الرسالة على 

وفيه ترجمة موجزة لأبي : وجاء التمهيد البحث ، ومنهجه ، وخطته ، والدراسات السابقة ، 

من حيث منهجه ومادته ، ( الجواهر)علي الفارسي وجامع العلوم الباقولي ، وتعريف بكتاب 

وفيه عرض ومناقشة : وبيان مفهوم الاعتراضات لغةً واصطلاحًا ، وقد جاء الباب الأول 

ارسي مرتبة حسب ترتيب لمسائل الاعتراض التي اعترض فيها جامع العلوم على أبي علي الف

منهج جامع : الأول : ففيه ثلاثة فصول : ، أما الباب الثاني ( الجواهر)ورودها في كتاب 

موقفه من : موقفه من السماع والقياس ، والثالث : العلوم الباقولي في الاعتراض  والثاني 

البحث ، والتي ثبت  وفيها جملة النتائج التي توصل إليها: التعليل النحوي ، ثم تأتي الخاتمة 

من خلاله أن مسائل الاعتراض عند جامع العلوم قد تباينت في عنوانها وشكلها ومضمونها ، 

فجاء منهجه في الاعتراض متنوعًا ، متعددًا في صوره شكلاً ومضمونًا ، كما ثبت اعتماده 

ي معظم على السماع والقياس في الكثير من المسائل ، وكذلك اهتمامه بالتعليل النحوي ف
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Abstract 

This thesis was to study the discussion of the objections of 

JameAloloom Al-baqoli on Abi Ali Al-faresi in order to know its validity 

and illustrating the grammarian’s opinions on them attempting to weight 

what can be emphasized based on evidence.The thought of JameAloloom 

Al-baqoli has been highlight from his objections and discuss them, and to 

extend how influenced he is by the previous grammarians, and to identify 

the reasons behind the objections to adjust them based on the appropriate 

scientific methodological.Components included in the thesis were: 

Introduction, preface, two parts and conclusion.The introduction 

included the research motives, method, plan, and previous studies.Then 

thePrefaceand itincluded a brief introduction about Abi Ali Al-faresi and 

JameAloloom Al-baqoli, and definition of (Aljawaher) book in terms of its 

method and components, and describing the meaning of objections in the 

language and idiomatically part one was following to view the 

presentation and discussion of the bjections arranged in the same order 

as they were in the book of (Aljawaher)Whereaspart twoincluded three 

sections: Thefirst: theapproach of JameAloloom Al-baqoli in objections. 

The second: his attitude in hearing and measurement. The third: his 

position in the grammar explanations.Finally the conclusion 

whichincluded the outcomes obtained in the research which prove that 

the objection of JameAloloom Al-baqoli were varied and he relied on the 

hearinga lot in the objections and on the measurements in some others, 

and cared of the grammar explanations in his matters 

 

 
 


